
Kranjsko. 
Društvo vpokojen. uciteljstva glasno 

kliče po svojem odboru: Tovariši in učitelj
ske vdove! Pristopite v večjem številu z no
vim letom 1918 v naše društvo! Preteklo 
leto nam je bela žena odpeljala štiri tovariše
člane v trajno večnost; vsi njihovi ostali so 
kaj radi prejeli pogrebno podporo. Namesto 
teh je res bilo šest novih sprejetih, a to je 
vse premalo. Ako pogledamo malo v zapis
nik, vidimo koliko jih je še, ki se ne ganejo 
v dobrobit svoj in svojcev. Sieer je umrlo iz
med uciteljstva še nekaj tovarišev nečlanov, 
ki njih svojci sedaj zaman obujajo kes, ker 
niso bili deležni podpore. Glejte, prijatelji in 
prijateljice, vrata za pristop v društvo so vsak 
dan na stežaj odprta! Odbor. 

Štajersko. 
Učiteljsko društvo za konjiški okraj 

je zborovalo dne 15. nov. 1917 v Konjicah. 
Obisk je bil jako dober. Nanovo sta pristo
pila k društvu tov. Roža Davidova, učiteljica 
v Ločah in Frančiška Reboljeva iz Zič. Pred
sednik ju pri tej priliki presrčno pozdravi. 
Ko se je spominjal še tovarišev vojakov, je 
prešel na dnevni red, katerega glavna točka 
je bilo predavanje: »Domoljubna mladinska 
vzgoja" ali „Mlada Avstvija". Njegovo pre
davanje se je vršilo na željo gospoda pred
sednika okrajnega šolskega sveta dr. Hohla, 
ki je bil pri predavanja navzoč ter se tudi 
vdeležil debate. Na podlagi lastne izkušnje, 
pridobljene v tozadevnem tečaju v Gradcu, 
je predsednik tovariš Bobič razpravljal o tej 
časuprimerni temi. Soglasno je bil naprošen, 
da nam o priliki svoja teoretična izvajanja 
tudi praktično pokaže. Sprejet je bil tudi 
predlog tovariša Brumna, da se vse šole v 
okraju naročijo na list „Mlada Avstrija". 

Pri volitvi delegatov za Zavezino zbo
rovanje sta bili izvoljeni tov. Pleškova in 
Bezlajeva. Končno je še predsednik # pozval 
tovariše, naj prispevajo po znanem ključu za 
učiteljski pomožni sklad, ter je zaključil zbo
rovanje. G. 

Slovenjebistrisko učiteljsko društvo 
zboruje dne 3. januarja 1918 v hotelu Pe
ter Novak, v Slov. Bistrici ob 10. uri dop. 
ob nastopnem vzporedu: 1. Zapisnik o 
zborovanju društva dne 16. nov. 1917. 
2. Dopisi. 3. Predavanje: »Narodno go^ 
spodarstvo in valuta«, govori gosp. dr. 
Alojzij Goričan. 4. Poročilo o »Zavezinem 
delegacijskem zborovanju v Ljubljani dne 
28. decembra 1917. 5. Polaganje računa 
za minula leta. 6. Volitev novega odbora. 
7. Slučajnosti. — K obilni udeležbi vabi 
Jos. Sabati, tč. predsednik. 

Trst. 
Zborovanje Učiteljskega društva za 

Trst in okolico se je pričelo v nedeljo, dne 
16. t. m., ob pol 10. uri dopoldne v prosto
rih zaposlovalnih tečajev goriškega učiteljišča 
po vzporedu, ki smo ga v svojem listu že 
objavili. 

Predsednik tov. A. Germek pozdravlja 
vse navzoče (79 članov) v prostorih Rivoltelle, 
kjer je že tekla kri za naše najsvetejše — 
za naš jezik. Časi se izpreminjajo, in danes 
zborujemo tukaj v slovenskem jeziku. Po
sebe še pozdravlja navzoče goste: gg. dež. 
nadzornika Matejčiča, okr. nadz. prof. Ne
kermanna, vodjo zap. tečajev dr. Pirjevca, 
zastopnika pol. društva „Edinosti" dr. Sla
vika in dr. Wilfana ter gojence zaposlovalnih 
tečajev. — Domisli se dveh žrtev sedanjega 
časa: tov. Viktorja Sosiča in Egona Jezerska. 
(Slava!) — Preide k dnevnem redu in da be
sedo tov. Gangln. 

Tov. Gangl obširno poroča v enour
nem referatu o preustrojitvi našega šolstva. 
Poročilo sprejmejo navzoči z odobravanjem. 
Nato predlaga: 

1. Delegatom Ueit. društva za Trst in 
okolico naročamo, naj na delegacijski seji dne 
28. t. m. v Ljubljani zagovarjajo, oziroma 
zastopajo v mojih izvajanjih začrtana in ute
meljena načela. 

2. Učit. društvo za Trst in okolico iz
reka željo, naj člani odseka, izvoljeni od 
upravnega odbora Zaveze, prevzamejo po svo
jem nagnjenju, po večjem zanimanju in po 
posebnih zmožnostih sodelovanje pri posa
meznih skupinah tega načrta, ker je na ta 
način omogočeno temljitejše delovanje in do
vršenejše delo. 

3. Tako posamezno predelane in izgo
tovljene skupine naj odsek potem pregleda 
in ebdela zborno, da bo delo enotno in da 
pridejo do izraza tudi nazori in mnenja, ki 
jih goje posamezniki do ostalih skupin tega 
načrta. 

4. Učit. društvo za Trst in okolico pred
laga, naj se vodstvo Zaveze obrne na uči
teljske zbore učiteljišč v Ljubljani, Mariboru 
iti Gorici, oziroma na zaposlovalne tečaje v 
Trstu in Ljubljani s prošnjo, da izrazijo svoje 
mnenje glede na reformo učiteljišč, ki mora 
sloneti na principu temeljite strokovne iz
obrazbe in ki se nadaljuje ter zaključi na 
vseučilišču, kakor je bilo to načeloma ozna
čeno v tem referatu. 

Tov. pl. K1 e i n m a y r je prepustil iz
delavo referata Ganglu. Vprašuje: Kam poj
demo z izdelanimi načrti ? Kritizira dosedanje 

Iz naše organizacije. 
Skupne zadeve. 

Iz Zaveze avstrijskega jugoslovanskega 
• uciteljstva. 

V pojasnilo. V zadnji štev. »Učitelj
skega Tovariša« je prijavilo vodstvo Za
veze delegate Kranjskega in Gornjegraj
skega učiteljskega društva in takoj nato 
pripomnilo da so nekatera društva že 
tako otrpnila, da se ne zmenijo za noben 

; dostavilo je še besede, da naj za
vedni člani takih društev govori s pred
sedniki resno besedo: predsedniki naj de
lajo ali pa odstopijo. Da ne bo kdo napač
no sodil in mislil, da se tičejo te besede 
novega predsednika Gornjegrajskega uči
teljskega društva, ker stoji ta poziv pod 
naslovom Gornjegrajsko učiteljsko dru
štvo, izjavljamo, da vodstvo Zaveze ni ni
kakor moglo misliti na Gornjegrajsko uči
teljsko društvo, ki je bilo pod prejšnjim 
in je pod sedanjim predsedstvom jako 
marljivo in delavno, ter vedno vestno 
izvršuje svojo nalogo tudi v sedanjih hu
dih časih. Vodstvo je imelo tu v mislih ona 
društva, ki ne dado od sebe nikakoršnega 
znaka življenja, ki se nič več ne zmenijo 
za*noben poziv, za nobeno okrožnico in 
prošnjo, ki tako trdo spe, da niso volila 
niti delegatov, torej niso zastopana na 
današnjem delegacijskem zborovanju. 
Taka društva smo hoteli z ono pripomnjo 
zbuditi iz brezdelnosti k delu. 

Vodstvo Zaveze. 



delo uciteljstva, ki je bilo preidealno in pre | 
malo praktično. Treba, da si izberemo pot, i 
ki po njej dosežemo reformo. Reforma se iz ■ 
vrši lahko od zgoraj ali iz mase. Načrt je ' 
mrtev, če mu učiteljstvo ne da vsebine. Treba 
izobrazbe, in sicer življenske izobrazbe! Uči
telj mora živeti življenje, ki ga živi narod. 
Zaradi tega je treba revidirati vse nazore o 
vseh vprašanjih. Najprej je potrebno izdelati 
načrt za splošno narodno vzgojo; potem šele 
naj učiteljstvo izvrši načrt za preuredbo šol
stva. In s tem načrtom prodremo la tedaj, če 
bo narod spoznal njegovo potrebo. — Pripo
roča in predlaga: Slovensko učiteljstvo naj 
se čimprej temeljito orientira v vseh perečih 
socialnih, znanstvenih in umetniških vpraša
njih ter naj sestavi točen načrt za organizo
vano izobraževalno delo med slovenskim ljud | 
stvom, ker edino to nas privede po najkrajši 
poti posredno k zaželjeni preosnovi sloven
skega šolstva, 

Dr. WilFan se strinja z idejami obeh 
predgovornikov in pravi: Pride dan, ko bo 
človeštvo spoznalo, da smo premalo delovali 
na šolskem polju, ki ga doslej še ne po
znamo dovolj. Učiteljski stan je najbolj za
nemarjen v vsakem oziru. Učitelj (posebno 
na Kranjskem) izoliran. Razmerje med sta
novi je nezdravo. Napaka je enih in drugih. 
Tudi v učitelju je krivda! Morda v tem, da 
pozna le pot v šolo. Učitelj je preenostran
ski! To ustvarja steno med njim in drugimi 
stanovi. V tem ima tudi vse neumevanje drug 
drugega svoj vzrok. Stopiti treba v ozračje 
novih nazorov in mišljenj. Treba dobiti pot, 
da pretrga učitelj svojo pot v šolo in pride 
v zvezo z drugim življenjem. Delo med ljud
stvom pomeni tudi delo med našo takoime
novano inteligenco, ki je okorna in suha, ker 
imamo vse, le — „družbe" ne! Če se do
bimo pri delu za narod in kulturo, bomo de
lali med narodom in zanj. Kleinmayrovo 
mnenje, da bo delo zaman, se mu zdi pre
pesimisiično. Ene seme mora dati! In če pride 
do skupnega dela, bo doseženega veliko! (Pri
trjevanje.) 

Tovarišica Frida Š č e k o v a j e za teme
ljito preuredbo učiteljišč. Tudi je mnenja, da 
tiči vsa pomanjkljivost v tem, da imamo pre
malo strokovnega uciteljstva. 

Tov. Š i r o k je prepričan, da dosežemo 
vse, če uporabimo čas za delo v šoli in ob
enem pazimo, da bodo tudi drugi delali. Ko 
privedemo naraščaj do zavednosti, tedaj do
sežemo vse. 

Pri glasovanju sprejmejo zborovalci vse 
Ganglove predloge in tudi Kleinmayrov pred
lod soglasno. 

O načrtu za Poslovni red Zaveze poroča 
tudi tov. Gangl . Po njegovem temeljitem po> 
ročilu se vname živahna debata. 

Tov. K l e i n ni a y r izjavlja, da je naše 
društvo o tem že govorilo na društvenem 
zborovanju dne 19. aprila 1914. Tistikrat je 
društvo zavzelo tudi svoje stališče o Poslov
nem redu. 

Tov. G a n g l pojasnuje, da je načrt se
daj izpremenjen. Nova je določitev članarine, 
ki jo je fiksiral upravni odbor Zaveze, ozi
roma ki jo je on utemeljeno dvignil za 50 
vinarjev. 

Tov. K1 e i n m a y r je za to, da se dr
žimo starega sklepa. 

Tov. V a l e n t i č je za novo pretresanje, 
ker da je sklep društva že zastarel. 

Po debatah za pro in contra se vsi ze
dinijo v tem, da je razpravljati le o točkah, 
ki jih je društvo hotelo imeti izpremenjene, 
oziroma izpuščene. 

Po glasovanju, ki se vrši po vsaki točki, 
ostane društvo pri svojih starih sklepih, ki 
jih morajo delegati točno zastopati na 
delegacijskem zborovanju. 

Tov. G a n g l odlaga mesto delegata, ker 
ne more glasovati proti lastnim predlogom. 
— Poroča nadalje, da je v P. r. fiksirana 
članarina 24 K na letno za vsakega člana. 
To članarino utemeljuje obširno, stvarno in 
temeljito, da pri glasovanju obvelja njegov 
predlov, in sicer za sedaj za 1 leto. 

Predlog glede strokovnega Zavezinega 
tajništva se tudi sprejme. Preureditev „To
variša" v dnevnik se sprejme v principu. — 
Sprejme se predlog tov. G a n g l a, naj Za
veza izposluje pri Jugoslovanskem klubu, da 
se ustanovi čimprej „Narodni svet". 

Predlog tov. Avgusta W a s c h t e t a : 
Slovensko učiteljstvo, zbrano dne 16.de

cemra 1917 na društvenem zborovanju Uči
teljskega društva za Trst in okolico, skleni: 

Odbor Učiteljskega društva za Trst in 
okolico naj sporazumno z voditelji slovenskih 
ljudskih šol v Barkovljah, Rojanu, pri Sv. 
Ivanu in v Skednju nastopi za razširjenje 
teh šestrazrednic v osemrazrednice, ki se naj 
v doglednem času izpremene v meščanske 
šole. 

Podpisani utemeljuje svoj predlog: 
1.) Družba sv. C in M. stoji na stališču, 

da sodi okoličanski otrok v okoličanske šole, 
zanje naj skrbi magistrat, ki oskrbuje te 
šole. 

2.) Za nove slovenske vzporednice na 
obrtni šoli je treba učencev in učenk, če 
hočemo, da bomo imeli Slovenci koristi od 
obrtne šole. Samo C. M. meščanska šola da 
premalo naraščaja, ker se nje učenci razkrope 
V Slov. trgovsko šolo in druge zavode. 

3.) Da pa se oseinrazrednico lahko iz
premene v meščanske šole, je treba tem šo
lam primerno izprašanega uciteljstva. Odbor 
Učit. dr. za Trst in okolico naj poskrbi, da 
se ustanove za učiteljstvo, organizovano v 
Učit. dr., meščanski tečaji, kombinirani za 
vse tri skupine. Po ministerialni odredbi mora 
deželni šolski nadzornik poročati ministrstvu 
o potrebi takega tečaja do konca vtakega ja
nuarja. 

Sprejeto s pripombo, naj store vse po
trebno delo voditelji imenovanih šol. 

Na predlog tov. V a 1 e n t i č a izreče skup
ščina tov. G a n g l u za njegova poročila za
hvalo in priznanje. 

Tov. predsednik zaključi zborovanje ob 
pol 2. popoldan. 
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